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افزایش تعرفه هاى فولاد، بوئینگ را گران مى کندآهن اسفنجى به بورس کالا مى رودتولید 418 هزار تن آهن اسفنجى در فولاد سفید دشت
مدیرفــولاد سپیددشــت گفــت: تاکنــون 418 هزارتن آهن اســفنجى 
درواحداحیامستقیم این کارخانه تولیدشده که در مقایسه با تولیدسال گذشته 
462 درصدرشد یافته. ارباب زاده افزود: این واحد صنعتى امسال در نیمه دوم 
امسال هم رکوردجدیدى در تولید ماهیانه به ثبت رســانده. وى افزود: آهن 
اسفنجى تولیدشده با متالیزاســیون 95 و کربن 1.7 درصد از کیفیت بالایى 
برخوردار است.وى گفت: آهن اسفنجى درکارخانه هاى فولادى کشوربه شمش 
تبدیل مى شود. مجموعه فولاد چهارمحال و بختیارى شامل فاز احیا (تبدیل 
گندله آهن به آهن اسفنجى) و فاز فولاد سازى (تبدیل آهن اسفنجى به اسلب) 

و فاز تولید (شمش فولادى)، در سفید دشت فعال است. 

اکنون که معاملات محصولات زنجیره فولاد به نوبت در حال اضافه شدن به بورس 
کالا هستند، معاون معدنى وزیر صنعت، معدن و تجارت از اقدام این وزارتخانه 
براى تعیین فرمول قیمت گذارى آهن اسفنجى جهت ارائه به بورس کالا خبر داد. 
جعفر سرقینى با بیان اینکه بورس کالا در فاصله گرفتن از اقتصاد دستورى اثرات 
مثبتى براى اقتصاد داشته است، اظهار کرد: با هم اندیشى در بخش خصوصى 
و دولتى و استفاده از ظرفیت هاى بورس کالا، دیگر نیاز به مداخله دولت در بازار 
محصولات نخواهیم داشت؛ البته این هم اندیشى ها باید به صورت منصفانه و 
برد - برد براى صنایع پایین دســتى و بالادستى انجام شود تا بتوانیم در مسیر 

آزادسازى قیمت ها و مشارکت مردم در اقتصاد به درستى گام برداریم. 

تحلیلگران هوانوردى معتقدند برنامه دونالدترامپ براى اعمال تعرفه بر واردات 
فولاد و آلومینیوم آشکارا قیمت انواع هواپیماهاى جت و جنگى بوئینگ را بالا 
مى برد و ترس از ضربه بزرگ به اقتصاد آمریکا، دروغ است. به گفته آن ها، اما 
درصورتى که آمریکا تعرفه 25 درصــدى بر فولاد و 10 درصدى بر آلومینیوم 
اعمال کند، تاثیر این اقدام (بر اقتصاد) مى تواند تلافى کشورهایى نظیر چین، 
یکى از بزرگ ترین مشتریان بوئینگ باشد. بوئینگ، هواپیماهایش را انحصارا 
در آمریکا تولید مى کند؛ اما سال گذشته نزدیک به 70 درصد از جت هاى 763 
به مشتریان خارج از آمریکا فروخته و 22 درصد این رقم به چین ارسال شده 

است. 

کوتاه از فولاد

 اعداد و ارقام منتشر شده در 
رسانه ها نشان مى دهد، در سایه 

صنعت گردشگرى به صورت 
مستقیم، 350 میلیون شغل ایجاد 

شده و به صورت غیر مستقیم 
میلیون ها افراد جویاى کار در 
جهان مشغول به کار شده اند
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کاهش قیمت طلا در روزهاى آینده افتتاح سیصد و بیست و هفتمین شعبه بانک پارسیان زمان پرداخت «کامل» سود سهام عدالت تمام مشمولان
تجارت نیوز: یک تحلیلگر ارشد اقتصادى ضمن اشاره به تحولات سیاسى و اقتصادى اخیر جهان گفت: به 
نظر من قیمت طلا در روزهاى آینده با کاهش بیشترى روبه رو خواهد شد و علت اصلى آن، کاهش تنش هاى 
سیاسى بین آمریکا و کره شــمالى و موافقت دونالد ترامپ براى دیدار و گفت وگو با رهبر کره شمالى است. 
کالین سیژینسکى تحلیلگر برجسته موسسه ســرمایه گذارى اس آى اى، افزود: به نظر من انتشار آمارهاى 
امیدوارکننده اشتغال در آمریکا و کاهش نرخ بیکارى نیز مى تواند موجب تقویت ارزش دلار و کاهش قیمت 

طلا شود. بهبود اوضاع بازار کار آمریکا مى تواند زمینه لازم براى افزایش نرخ بهره فدرال رزرو را فراهم کند. 

نسل فردا: شعبه کوى فردوس تبریز به عنوان سیصدوبیست وهفتمین شعبه بانک پارسیان با حضور مسئولان 
بانک پارسیان، رئیس خانه صنعت و معدن استان آذربایجان شرقى و برخى مدیران عامل شرکت هاى برتر صنعتى 
وغذایى استان، درتاریخ 20 اسفندگشایش یافت. در آئین گشایش این شعبه که خلیل پور، مدیر امورشعب؛ بیژنى، 
مدیر امورپشتیبانى، لطیفى آزاد، مدیر امور حقوقى؛ نیک نیا، رئیس حوزه تبریز از بانک پارسیان حضور داشتند؛ 
مریم وحیدنیا، سرپرست روابط عمومى بانک پارسیان  افزود: بانک پارسیان در عرصه هاى مختلف خدمت رسانى 

با ارائه خدمات نوآورانه به عنوان یک بانک پیشتاز، الگوآفرین و نمونه شناخته شده است.

شهر خبر: وزیر اقتصاد در آئین نکوداشت ساماندهى سهام عدالت، با اشاره به اینکه به مرور سود این سهام در حال 
پرداخت است، ابراز امیدوارى کردکه تا پایان سال، مراحل پرداخت سود سهام عدالت تکمیل شود. کرباسیان 
درحالى از پرداخت کامل سود ســهام عدالت در 10 روز آینده خبر داده که تا کنون سود سهام عدالت بیش از 
10 میلیون نفر پرداخت نشده. کل مشمولان سهام عدالت حدود 49 میلیون نفر بوده اند که با فوت 2 میلیون 
نفر از آن ها باید جمعیتى نزدیک به 47 میلیون نفر، سود دریافت کنند. در حال حاضر سود سهام عدالت یکى از 

بزرگ ترین گروه ها که همان کارکنان دولت، بازنشستگان لشکرى و کشورى است، هنوز پرداخت نشده است.

اقتصاد
Economy

آسیا و اقیانوسیه، رکوردداران 
مصرف فولاد دنیا

در فاصله سال هاى 2009 تا 2013 میلادى و 
صنعت فولاد دنیا، دوره پر چالشى را پشت سر 
گذاشــت. دوره اى که به دلیل بحران وام هاى 
بانکى در آمریکا و رکود اقتصادى این کشــور 
شروع شد و سپس با کاهش نرخ رشد اقتصادى 
در چین و بحران بازار مسکن در این کشور ادامه 
پیدا کرد. در سال 2016 میلادى اندکى بیشتر 
از 1.54 میلیارد تن فولاد در دنیا مصرف شد. در 
سال 2014 میلادى میزان مصرف فولاد در دنیا 
برابر با 1.5 میلیارد تن بوده است. در سال 2018 
میلادى آسیا و اقیانوسیه بیشترین سهم مصرف 
فولاد دنیا را خواهد داشت و میزان تقاضا در این 
منطقه بالغ بر 1015 میلیون تن خواهد بود. این 
در حالى اســت که میزان تقاضا در کشورهاى 
عضو اتحادیه اروپا در ســال 2018 میلادى به 

160.4 میلیون تن مى رسد

کاهش قیمت فولاد تا سال 2020
 تا سال 2020 میلادى قیمت فولاد در بازارهاى 
مختلف دنیا کاهش خواهد یافــت و این یک 
مزیت مهم براى صنایع مصــرف کننده فولاد 
محســوب مى شــود و مى تواند زمینه را براى 
افزایش ســودآورى این صنایع فراهم کند؛ اما 
صنعت فولاد به دلیل کاهش قیمت محصولات 
تولیدى آن با شرایط تازه اى روبه رو خواهد شد. 
حال سوال این اســت که دلیل کاهش قیمت 
فولاد در دنیا چیســت؟ دلیــل کاهش قیمت 
فولاد را مى توان در افزایش حجم تولید فولاد در 
دنیا دید. در سال هاى آتى  تمامى صنایع شاهد 

افزایش حجم تولید خواهند بود. 

اقتصاد بین الملل

معرفى فولاد مبارکه واحد برتر تحقیق و توسعه
در چهاردهمین کنفرانس ملى روز مهندسى مطرح شد:

چهاردهمین کنفرانس ملى روز مهندسى با حضور 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، رئیس 
خانه صنعت، معدن و تجارت اســتان، رئیس اتاق 
بازرگانى اصفهان، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، 
مدیـــــرعامل شـــــرکت شـــهرك هاى صنعتى 
استان و جمعى از سازمان ها و تشکل هاى فـــعال 
در حوزه هاى مختـــلف صنـــعتى، خــــدماتى 
و فنـــــى مهندســى برگزار و با توجه به عملکرد 
ارزشــــمند فـــولادمــــــبارکه در حــــوزه 
تحقیق و توسعه در سال 1395 از دکتر بهرام سبحانى 
با اهداى لوح تقدیر و تندیس تجلیل شــد. در این 
مراسم دکتر سبحانى مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان 
که یکى از ســخنرانان اصلى این کنفرانس بود، در 
سخنانى بر نقش مهندسان در توسعه کشور تأکید و 
تصریح کرد: زندگى بشر با علم مهندسى عجین شده 
است؛ ولى ما بیشتر کاربر علوم مهندسى هستیم تا 
تولیدکننده آن؛ ازاین رو امیدوارم در ادامه با استفاده 
از علوم فراگیرى شده مهندســى در دانشگاه ها، به 
عنوان تولیدکننده تکنولوژى نیز در خدمت بشریت 
باشیم و همانطور که کشــور ما همیشه مرکز علم 

بوده است، یک روز هم مرکز تولید فناورى در همه 
زمینه ها براى خدمت به بشــریت باشد. مدیرعامل 
فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: تمام اختراعات، بناهاى 
تاریخى، صنایع لوازم خانگى و خودرو و علوم پزشکى 
و ژنتیکى همگى دســـتاوردهاى مهندسى در طول 
تاریخند. امروزه علم مهندسى آنچنان گسترده شده 
اســت که نمى توان محدودیتى براى آن مشخص 
کرد و آنقدر در زندگى مردم ریشــه دوانده که کمتر 
مى توان گفت که در آن علم مهندسى به کار نرفته

 باشد.
دکتر ســبحانى با تأکید بر اینکه در حال حاضر ما 
استفاده کننده فناورى هستیم و کمتر از متخصصان 
خود در امور مهندسى بهره مى بریم، گفت: مهندسانى 
که باید از نبوغ آنان در تولید کشور بهره برد، امروز در 
پست هاى مدیریت محدودشده اند. این ضایعه اى است 
که در بخش مهندسى وجود دارد و یکى از پیام هاى 
چنین همایش هایى این است که پاسخگوى انتظارات 
مردم از جامعه مهندسى باشد و اینکه متوجه باشیم 
ما به عنوان یک مهندس چقدر مى توانیم در تولید و 

اقتصاد کشور سهیم باشیم.

بایــد به فلســفه ســاخت و تولید 
تکنولوژى ها توجه داشته باشیم

مدیرعامل فولاد مبارکه با تأکید بر وجود نیروى خلاق 
و وجود زمینه فراگیرى علوم مهندسى در دانشگاه هاى 
کشور گفت: باید به فلسفه ساخت و تولید تکنولوژى ها 
توجه داشته باشیم و در جهت کاربردى کردن علم که 
از ضروریات است، تلاش کنیم. وى در همین راستا 
اظهار امیدوارى کرد: شــرایطى نهادینه شود که در 
دانشگاه هاى کشور، جوانان به کمتر چیزى که فکر 
کنند، نمره باشد و بیشــتر توجه خود را معطوف به 
یادگیرى مفاهیم و مطالب کنند. ســبحانى بابیان 
اینکه فولاد مبارکه، جزئى از صنعت فولاد کشــور 
است، رویکرد مهندسان فولاد مبارکه را مثبت ارزیابى 
کرد و ابراز داشت: بدون شک فعالیت این عزیزان در 
موفقیت هاى این شرکت تأثیرگذار بوده است. در این 
کنفرانس، اسرافیل احمدیه رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان اصفهان نیز پیدایش نظام هاى 
مختلف مهندسى را تشریح کرد و گفت: در ابتدا نظام 
مهندسى ساختمان شــکل گرفت و در ادامه نظام 
مهندســى معدن پا به عرصه گذاشت و نهایتا نظام 

مهندسى کشاورزى نیز اضافه شد و هم اکنون نظام 
مهندسى صنایع مطرح شده که همواره جاى خالى 
آن نیز محسوس بوده است. باید در این زمینه بستر 
مناسب در وزارتخانه هاى ما پیش بینى شود تا بتوانیم 
با بهره گیرى از تکنولوژى هاى نو راه مهندسى صنایع 
را داخل و خارج از کشور هموار کنیم. وى با اشاره به 
این مطلب که در حــال حاضر 2200 واحد صنعتى 
در کشور وجود دارد که در این میان استان اصفهان 
جزو استان هاى شاخص و ردیف اول کشور به شمار 
مى آید، افزود: زنجیره فولاد کشور، به ویژه در استان 

اصفهان، در جایگاه خوبى قرار دارد؛ ضمن اینکه در 
زنجیره صنایع نساجى نیز با قیمت پایین تر مى توان 
فرصت هاى شغلى زیادى در کشور ایجاد کرد. احمدیه 
به نقش مهم واحدهاى تحقیق و توسعه در شرکت ها 
نیز اشاره کرد و گفت: هرچه در تحقیق و توسعه بیشتر 
ســرمایه گذارى کنیم، در ادامه راه، دچار مشکلات 
کمترى خواهیم شــد؛ زیرا اگر صنعتى دچار رکود 
شود و نتواند خود را با پیشرفت و نوسازى، بازسازى 
و فناورى جدید مسلح کند، قطعا نابود خواهد شد که 

در اینجا نقش مهندسان بسیار حائز اهمیت است.

مریم کاظمیان فرد- نسل فردا
Kazemianfard.ma@ gmail.com

آمادگى کامل سایپا جهت انجام 
دستور رئیس جمهور

نسل فردا: مدیرعامل شــرکت سایپا دیزل 
مى گوید: پس از اعلام طرح ریاست جمهورى 
در خصوص نوســازى ناوگان جاده اى و درون 
شهرى، این شرکت برنامه ریزى لازم را انجام 
داده و آمادگى کامــل دارد تا پــس از انجام 
مقدمات، طرح مذکور را اجرایى کند. مهندس 
نورى معتقد است این طرح، نقطه عطفى در 
تاریخ نوسازى ناوگان خودروهاى سنگین است 
که علاوه بر رفع مشکلات حمل ونقل جاده اى 
در خصــوص کاهش آلودگى هــوا همچنین 
کاهش مصرف ســوخت، تاثیر بالایى خواهد 
داشت. چندى پیش دکتر حسن روحانى در 
همایش طرح هاى نوســازى ناوگان حمل و 
نقل جاده اى، درون شهرى و اشتغال زایى خبر 
از انجام طرحى داده و گفته بود براى نوسازى 
ناوگان فرسوده علاوه بر مسائل محیط زیستى 
به صرفه جویى انرژى هــم توجه داریم. نورى 
مى گوید شرکت سایپا دیزل در انجام این طرح 
سعى دارد با همکارى شــرکت ولوو و تولید 
محصولات با کیفیت سهم مناسبى از نوسازى 
را به خود اختصاص دهد و در همین راســتا 
و در جهت اجراى هر چه بهتر طرح ریاســت 
محترم جمهورى، توافقنامه اى با شرکت ولوو 
تراکس ســوئد جهت تولید بیش از 35 هزار 
دســتگاه کامیون براى سه سال آینده منعقد 
کر ده است. شرکت ولوو، یکى از شرکت هاى 
تولید کننده برتر در حوزه خودروهاى تجارى 
در دنیاســت که از ســال 1984 با شــرکت 
ســایپا دیزل همکارى خوبى دارد و تاکنون 
محصولات متنوع و مدرنى را تولید و روانه بازار

 کرده است.

خودرو

رهایى از اقتصاد نفتى
لزوم تبدیل گردشگرى به صنعتى اشتغال زا

امــروزه صنعــت گردشــگرى، جــزو 
بزرگ ترین و متنوع ترین صنایع در دنیا 
به حساب مى آید. با توجه به آثار اقتصادى 
این صنعت، اگر کشورى که جاذبه هاى 
فرهنگى، طبیعى یا تاریخى مناســبى 
دارد، بتواند از ظرفیت هاى خود استفاده 
کرده و چرخ هاى این صنعــت را به نحو 
صحیحى به حرکت درآورد، شاهد رشد 
و شکوفایى بزرگى در سطح اقتصاد خود 
خواهند بود. با توجه بــه ظرفیت فراوان 
کشــورمان در جذب گردشــگر و تاثیر 
مستقیم و غیر مســتقیم این صنعت بر 
بخش هــاى مختلف اقتصادى، رشــد و 
توسعه صنعت گردشــگرى مى تواند به 
عنوان یکى از راهکارهاى رهایى از اقتصاد 
تک محصولى و دستیابى به رشد و توسعه 
پایدار مورد استفاده قرار بگیرد. متاسفانه 

در ایران از این ظرفیت بى نظیر درســت 
استفاده نشده است.

بــدون تردیــد، صنعت گردشــگرى از 
حوزه هایى به شــمار مى رود که میزان 
ارزآورى، ســود و اشــتغالزایى آن، 
رفع کننده بســیارى از نارســایى هاى 
اقتصادى خواهد بــود و یقینا در صورت 
توجه هر چــه بیشــتر به ایــن حوزه، 
بسیارى از چالش ها و مشکلات اقتصادى 
کشورمان مرتفع خواهد شد؛ اما متأسفانه 
در طول ســال ها و دهه هاى گذشــته، 
آنچنان که شایسته اســت به این عرصه 
توجه نشده و نتیجتا در حال حاضر شاهد 
توفیقات کشورهایى همچون هندوستان 
و ســنگاپور هســتیم که تنها در بخش 
گردشگرى سلامت، میلیاردها دلار سود 
کسب مى کنند؛ البته در سال هاى اخیر، از 
زبان مسئولان ذى ربط تأکیدات بیشترى 
در خصــوص اهمیت بســیار ویژه حوزه 

گردشگرى به گوش مى رســد. علیرضا 
سلیمى، نایب رئیس فراکسیون میراث 
فرهنگى و گردشگرى مجلس، با انتقاد از 
اینکه سهم درآمدى کشورمان از صنعت 
گردشــگرى متناســب با ظرفیت هاى 
موجود نبــوده و فاصله معنــادارى در 
درآمد حاصله از این بخــش بین ایران و 
سایر کشــورها وجود دارد، گفت: بر این 
اساس کشــورهاى اطراف ایران با ارائه 
تسهیلات در حوزه گردشگرى توانسته اند 
ســهم جذب گردشــگر خارجى شان را 
افزایش داده و سهم درآمدى خود از این 
عرصه را افزایش دهند.وى با بیان اینکه 
درآمدهاى نفتى ســبب غفلت از کسب 
درآمد از صنعت گردشگرى شده است، 
اظهار کرد: نباید فراموش کرد این مهم در 
حالى است که روزى نفت به پایان خواهد 
رسید و باید به ســمت استفاده از صنایع 
دیگر حرکت کرد که صنعت گردشگرى 

از جمله آن ها محسوب مى شود. وى ادامه 
داد: صنعت گردشگرى به عنوان سومین 
صنعت درآمدزا در دنیا محسوب مى شود.

ظرفیت کم نظیر گردشگرى 
در حوزه اشتغال زایى

با نیــم نگاهى به مشــکلات و معضلات 
اقتصادى ایران، بیکارى به عنوان یکى از 
اصلى ترین چالش هاى موجود خودنمایى 
مى کند کــه یقینا با حل و فصل شــدن 
این معضل، بســیارى از نارســایى هاى 
اقتصادى این مرز و بــوم در عرصه هاى 
متعدد اجتماعى و غیــره مرتفع خواهد 
شد. متأسفانه در شرایطى شاهد جارى 
و ســارى بودن چنین مسائل، دغدغه ها 
و چالش هایى در کشور هستیم که صرفا 
با اتکاى به فرصت ها و ظرفیت هاى بالقوه 
صنعت گردشــگرى قــادر خواهیم بود 
تمامى کاستى ها و نارسایى هاى موجود 
در این بخش را مدیریت و کنترل کنیم. 
ســعید شــیرکوند معاون برنامه ریزى و 
سرمایه گذارى سازمان میراث فرهنگى 
با بیان اینکه صنعت گردشگرى در کشور 
ما صنعت مغفول و رها شــده اى است، 
گفت: مهم ترین دلیل غفلت از این صنعت 
در کشــور این اســت که ایران کشورى 
متکى به درآمدهاى نفتى اســت. معاون 
برنامه ریزى و ســرمایه گذارى سازمان 
میراث فرهنگى با یادآورى اینکه همواره 
دغدغه ما این بوده کــه از اقتصاد نفتى، 
خود را نجات دهیم، افزود: اقتصاد مبتنى 

بر نفت برخى افراد را به افراط کشــانده 
اســت؛ به طورى که وقتى دولتى خزانه 
خود را از محل فــروش نفت پر مى کند، 
دیگر به فعالیت هاى دیگر توجهى ندارد. 
شیرکوند با بیان اینکه سهم مالیات نیز در 
درآمدهاى کشور ضعیف است، یادآور شد: 
طى سال هاى گذشــته نفت هزینه هاى 
کشــور را تأمین کرده تا کمتر به صنعت 
گردشــگرى به عنوان صنعتى درآمدزا 

توجه شود و این حوزه بیشتر جنبه تفنن 
داشته است.وى با یادآورى اینکه صنعت 
گردشــگرى درآمدزا و اشتغالزاســت، 
تصریح کرد: اگر گردشــگرى به صنعت 
تبدیل شــود، مى توانــد زیربخش هاى 
خود را راه انــدازى و فعــال کند.معاون 
برنامه ریزى و ســرمایه گذارى سازمان 
میراث فرهنگى، افزود: از سوى دیگر در 

کشور ما نزد برخى افرد باور غلطى حاکم 
است که گردشگرى با هنجارهاى دینى و 
عرفى مغایرت دارد؛ در صورتى که در دین 
مبین اســلام و آیات قرآن به سفرکردن 
تأکید فراوانى شده است. وى با تأکید بر 
اینکه صنعت گردشگرى رابطه مستقیمى 
با رشــد تکنولوژى دارد، افزود: فرد براى 
کســب درآمد از این صنعت در 50 سال 
پیش باید 10 ســاعت کار مى کرد، ولى 
اکنون با پنج ساعت کارکردن هم علاوه 
بر تأمین معیشت، مازاد درآمد هم دارد. 
به واقع، با برنامه ریزى کارشناسى شده و 
اصولى، قادر خواهیم بود ضریب بیکارى 
در جامعه ایران را به حداقل ممکن کاهش 
دهیم و با عنایت به ارتباط تنگاتنگى که 
میان گردشگرى و صنایع سنتى (صنایع 
دستى) وجود دارد، مى توان از استعدادها 
و توانمندى هاى موجــود در این بخش 
نیز به نحو شایســته و مطلوبى در جهت 
شکوفایى اقتصادى کشــور بهره گیرى 

کنیم.
 اعداد و ارقام منتشر شــده در رسانه ها 
نشــان مى دهــد، در ســایه صنعــت 
گردشــگرى به صورت مســتقیم، 350 
میلیون شغل ایجاد شده و به صورت غیر 
مســتقیم میلیون ها افراد جویاى کار در 
جهان مشغول به کار شده اند که تمامى 
این فرصت هــا مویدِ ظرفیــتِ ویژه این 
بخش در توسعه و رشــد هر چه بیشتر 

اقتصادى کشور است.
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اختصاص جایزه بهره ورى معادن و صنایع 
معدنى به فولاد مبارکه

در پنجمین همایش جایزه بهره ورى معادن و صنایع معدنى 
ایران که با شــعار «بهره ورى بنیان رقابت پذیرى در اقتصاد 
مقاومتى» در دانشگاه تربیت مدرس تهران برگزار شد، پروژه 
«بومى سازى و جایگزینى 16 عدد پایه هیدروژنى و اتوماسیون 
صنعتى» ناحیه نورد سرد شرکت فولاد مبارکه به عنوان پروژه 
برتر درزمینه بهبود بهره ورى انتخاب شد و رتبه اول و لوح تقدیر 

این همایش را به خود اختصــاص داد. در این همایش مهدى 
کرباسیان، رئیس هیئت عامل ایمیدرو، على اکبر اولیا، رئیس 
سازمان بهره ورى ایران و دیگر فعالان و مدیران حوزه معدن و 
صنایع معدنى حضور داشتند، رئیس هیئت عامل ایمیدرو پس 
از اهداى لوح برتر این همایش به نماینده فولاد مبارکه با بیان 
اینکه جایزه بهره ورى جایگاه خود را پیدا کرده است، اظهار کرد: 
بهره ورى امر بسیار حساسى است؛ اما کشور ما در این شاخص 
ضعیف است؛ زیرا به این حوزه کم توجهى شده؛البته نه تنها در 
معدن، بلکه در همه حوزه هاى صنعت چنین است. این موضوع 

دلایل متفاوتى دارد و یکى از دلایلش آن است که اقتصاد کشور 
وابستگى جدى به درآمدهاى نفتى داشته است. وى ادامه داد: 
بخش معدن و صنایع معدنى در تولید ناخالص ملى، نقش 5 تا 
6 درصدى دارد؛ اما همین بخش در صادرات غیرنفتى سهم 23 
درصدى دارد؛ درنتیجه آینده خوبى براى بخش معدن و صنایع 

معدنى قابل تصور است.
وى با اشــاره به موضوع وضع تعرفه 25 درصدى آمریکا براى 
واردات فــولاد افزود: با ایــن کار، چین و اروپــا دچار تلاطم 
مى شوند. کرباسیان اظهار کرد: در برنامه ششم توسعه، میزان 

رشد صنعت 9,3 درصد و بخش معدن 8/8 درصد پیش بینى 
شده است. امیدواریم یک ســوم این رقم براى بخش معدن از 
بهره ورى ایجاد شــود. وى در ادامه با اشاره به اهمیت آموزش 
تصریح کرد: باید پذیرفت علم ما نســبت به دنیا کم اســت و 
فاصله زیادى با ســایرین درزمینه فنــاورى داریم؛ درنتیجه 
باید تعامل خــود را با جهان بیشــتر کنیم؛ اما بــا این منابع 
نمى توان رشد 8/8 درصدى را محــــقق کرد؛ بنابــراین جذب 
منابع خارجى در چارچوب برنامه ششم توسعه یک ضرورت 

جدى است.


